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گزارشی از کمبود و گرانی دارو

حقیقت نبود دارو را قبول کنیم

گزارشی از سومین نشست خبری شهردار تهران و حواشی آن
بلدیه ساخته شد، اما تجهیزات ندارد

پانیذ میلانی: بیش از ۲۰۰ قلم دارو در کشــور کمبود دارد. ما جلوی واردات داروهای خارجی را گرفتیم تا دارو در داخل تولید شود، اما از شرکت های 
داخلی حمایت نمی شــود. این چند جمله بخشی از ســخنان بابایی، نماینده مجلس و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس است؛ سخنانی که حالا دیگر 
شنیدن شان تعجب آور نیست. گرانی دارو، کمبود دارو، سهمیه بندی شدن دارو، مافیای دارو و... کلماتی هستند که هر روز در اخبار می بینیم. توییتر و 
اینستاگرام پر شده از کاربرانی که با یک اسم و عکس دنبال دارویی خاص می گردند. فقط توییتر و اینستاگرام نیست، خیابان های جلوی داروخانه های 
دولتی پر از صف کسانی اســت که دنبال داروها چندین داروخانه را گشته اند. داشتن یک فرد میانسال یا دارای بیماری های خاص در خانواده کافی 
است تا بدانید برای پیداکردن یک ورق قرص چقدر باید استرس کشید. ممکن هم هست دارو پیدا شود، اما با چند برابر قیمت دفعه قبلی! وضعیتی 

که معلوم نیست ادامه یافتنش منجر به مرگ چند بیمار می شود.

 ناصرخسرویی در توییتر
چرخی در توییتر نشــان می دهد بسیاری از کاربران این شبکه، توییتر را راه حلی 
برای پیداکردن دارو می بینند و بــرای یافتن داروهایی که حالا دیگر اثری از خیلی  

از آنها در قفسه داروخانه ها نیست، دست به دامن این شبکه اجتماعی شده اند.
یکی از کاربران عکســی از دو دارو به نام های KISQALI و VALAMOR را به 
اشتراک گذاشــته و نوشته اســت که چون این دارو از طرف هلال احمر اصلا وارد 
نشده، داخل ایران موجود نیست. او از کاربرانی که خارج از کشور هستند، خواسته 

تا این دارو را برای او بیاورند و هزینه اش را با هم حساب کنند.
کاربــر دیگری عکســی از دارویی به نام LYNPARZA را منتشــر کرده و گفته 
اســت که این دارو را برای مادر دوســتش که ســرطان دارد، می خواهد و از بقیه 
کاربران خواسته تا او را ریتوییت کنند تا اگر کسی می داند از کجا می تواند این دارو 

را پیدا کند، به او کمک کند.
کاربر دیگری عکســی از یک ورق از قرصی به نام Cirpalex را با ســایر کاربران 
به اشــتراک گذاشــته و گفته دنبال کسی اســت که این داروها را بفروشد و خیلی 
هم حیاتی اســت. او از بقیه خواســته بود اگر کســی را می شناسند که این دارو را 

می فروشد، حتما او را تگ کنند.

کاربر دیگری عکســی از یکی از داروهایی که به گفته او برای بیماران مبتلا به 
ام اس است، با نام SOLO_MEDROL منتشر کرده است و از بقیه برای پیداکردن 

این دارو کمک خواسته است.
کاربر دیگری عکســی از دارویی به نام Ferriprox منتشــر کرده و نوشته است 
پسر دخترخاله او به تالاسمی مبتلاست. مادر این بیمار خانه دار و پدرش بازنشسته 
است و ماهی ۲۰ میلیون تومان هزینه این دارو است که باید ماهانه به دست شان 
برســد. او می گوید دخترخاله او خانه را برای فروش گذاشته است تا بتواند هزینه 

این دارو را بدهد.
 داروخانه ها دارو نمی دهند

رنج های کمبود دارو فقط در مجازی نیست که خودش را نشان می دهد. دنیای 
واقعی پر از کســانی است که بین اعضای خانواده خود عضوی بیمار دارند و رنج 
تهیه دارو در این روزها را کشــیده اند. زهره درباره داروهای مادرش می گوید: «سه 
تــا قرص بود که همه آنها برای دیابت بود؛ متفورمین، دیابزید و گلوریپا. جمع این 
ســه دارو با بیمه خدمات درمانی شده اســت یک میلیون و ۶۸۰ هزار تومان. بیمه 
هم حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد را حساب می کند که عملا هیچ چیزی نیست. تازه ۵۰۰ 
هزار تومان این مبلغ را بیمه داده و شــده اســت حدود یک میلیون و ۷۰۰. با خود 

داروخانه دار حرف زدم، قرار اســت این دارو گران تر شــود. مــا پول مان به داروی 
خارجی نمی رسد. این هم وضع گرانی داروهای ایرانی است».

یگانه هم درباره داروهای پدرش می گوید: «پدرم یک سری داروی اعصاب دارد 
که دکتر صد تا می نویســد؛ اما داروخانه صد تا نمی دهد؛ مثلا ۱۰ تا می دهد یا به زور 
۵۰ تا می دهد؛ مثلا داروخانه ریتالین را نمی داد. قیمت  داروها هم هر دفعه گران تر 
از قبل. این دفعه متورال و کلونوزپام گرفتیم شد یک میلیون و ۲۵۰. البته پیداکردن 

کلونوزپام راحت تر از ریتالین است.
 به دنبال کلونوزپام

داروخانه شلوغ، با صف های طولانی و پر از کسانی است که روی صندلی های 
سالن منتظر نوبت شــان نشســته اند. صدای همهمه، بلندگوی سالن، جیغ نوزاد، 
چانه زنی مســئولان باجه و مشــتری ها و... همه در هم پیچیده. هر کســی باید از 
دستگاه نوبت دهی یک فیش بگیرد  و بعد منتظر شنیدن شماره اش از بلندگو باشد.
صــف مردم منتظر به بیرون از داروخانه هم رســیده اســت. در پیاده رو مقابل 
داروخانــه میدان گاهی کوچک قرار دارد که چند صندلی کنار هم چیده شــده اند. 
اکثر صندلی های ســالن پر هســتند؛ به خاطر همین بعضی ها مجبور شــده اند با 
وجود گرمای هوا روی همین صندلی های بیرون داروخانه بنشــینند. کنار خانمی 
که نســبت به بقیه حاضران مرتب تر و آراســته تر اســت و از دور بیشتر از بقیه به 
چشم می آید، صندلی پیدا می کنم و می نشینم. وقتی متوجه شد دنبال چه قرصی 
می گــردم، با حالتی که انــگار دارد فوت  کوزه گری را به یک تــازه کار یاد می دهد، 

می گوید: آشنا داشته باشی می توانی پیدا کنی.
به ســمت یکی از باجه ها می روم و می پرسم شــما کلونوزپام و ریتالین دارید؟ 

متفورمین چطور؟
مســئول آن  طرف شیشــه می گوید کلونوزپام و ریتالین را نداریم، اما متفورمین 
داریم ولی فقط ایرانی. قیمت را می پرســم که می گوید هر برگ متفورمین (داروی 

مخصوص دیابت) هشت هزار تومان.
کنار درِ خروجی فردی داخل باجه اطلاعات نشســته است. از او می پرسم شما 
می دانید از کجا می توانم کلونوزپام و ریتالین پیدا کنم؟ اینجا که نداشــت. مسئول 
باجه اطلاعات داروخانه می گوید: این قرص ها ســهمیه ای است، ما فعلا نداریم. 
درباره داروخانه ۱۳ آبان می پرسم، سرش را به سمت بالا تکان می دهد و می گوید 
آنجــا هم ندارد. بعد آدرس چند داروخانه را می دهــد و می گوید که باید به چند 

تا از این داروخانه ها سر بزنم تا بلکه بتوانم دارویی را که می خواهم، پیدا کنم.
 پول؛ مرهم دردها

امــا وضــع در داروخانه های آزاد زمین تا آســمان فرق می کنــد. وارد یکی از 
داروخانه های کوچک غیردولتی می شــوم و می خواهم که با داروســاز داروخانه 
صحبت کنم. خانم داروســاز می گوید که کلونوزپام دارد، اما باید نســخه بیاوریم 
تا قیمت را محاســبه کند و قرص ها را تحویل مان بدهد؛ وگرنه بدون نسخه اصلا 
کلونوزپام نمی دهد. می پرسم کمبود و سهمیه بندی دارو روی شما تأثیر نگذاشته؟ 
شــما مشــکلی ندارید؟ چون من رفتم داروخانه هلال احمر آنجــا هم کلونوزپام 
نداشت. به من گفتند ۱۳ آبان هم ندارد و الکی خودم را خسته نکنم. با پوزخندی 
می گوید: نه عزیزم اینجا همه داروها را داریم، ولی نســخه پزشک باید باشد. بدون 

نسخه نمی شود دارو بدهیم. ما اینجا دولتی نیستیم و سهمیه بندی هم نداریم.
داروســازی که نخواســت نامش فاش شــود، درباره علت کمبود دارو به ویژه 
در برخی مواقع ســال گفت: برخی مواقع کمبود داروها به دلیل تغییرات قیمتی 
است. مثلا اردیبهشت تغییرات دارویی رخ می دهد و به  همین  دلیل بین داروهایی 
که در داروخانه ها موجود هســتند، با داروهایی که توزیع می شوند، اختلاف قیمت 
هســت. به  دلیل همین اختلاف قیمت، خیلی از شرکت های دارویی جلوی فروش 
داروهایــی را که تغییر قیمت داده اند، می گیرنــد تا بعد از افزایش قیمت، با بهای 
جدیــد وارد بــازار کنند مثلا شــربت دیفن هیدرامین قبل از تغییــر قیمت ۱۴ هزار 
تومــان بود کــه الان و بعد از تغییر قیمت ۲۶ هزار تومان اســت. داروخانه ای که 
ایــن دارو را در انبار دارد، به همان قیمت قبلی می فروشــد، ولی داروخانه ای که 
خرید هفتگی دارد، مجبور است دارو را به همان قیمت جدید بفروشد. آن خانمی 
که در داروخانه بوده، متأســفانه به شما درست گفته. اگر آشنا داشته باشید، دارو 

گیر می آید.
 نوزاد ها خفه می شوند، کاری نمی توانم بکنم

فقط بزرگسالان نیســتند که تحت تأثیر عوارض کمبود دارو یا سخت پیدا شدن 
دارو و گرانــی دارو قرار گرفته اند، بلکه حتی کودکان و نــوزادان چند روزه هم در 

امان نمانده اند. دکتــر رزا مصطفایی، متخصص کودکان و نوزادان که در اســتان 
کرمان فعالیت می کند، درباره کمبود دارو می گوید: این قدر این کمبودها زیاد است 
که نمی دانم از کجا شــروع کنــم. آنتی بیوتیک و شــربت های آن برای اطفال کم 
شده اســت. یک مشــت آنتی بیوتیک هندی که عارضه دارد و در سراسر جهان و 
کلی بچه به خاطر این عوارض کشــته شده اند و همگی به هند ریکال شده اند، به 
اســم آنتی بیوتیك خارجی در بازار عرضه شده است. شیر خشك وحشتناك نایاب 
شده اســت؛ به ویژه شیر خشــک هایی مخصوص نوزادان نارس یا آنهایی که شیر 
خشــك های رژیمی مخصوص نیاز دارند به شــدت نایاب شده است. من چون در 
بخش NICU کار می  کنم، نوزاد نارس زیاد دارم. حتی سورفاکتانت که یك داروی 
حیاتی برای نوزاد نارس است و باید در ساعت اول تزریق کرد و جان بچه را نجات 
داد، نایاب شده و این فاجعه است؛ یعنی منِ پزشک آنجا هستم، نوزاد هم جلوی 
روی من است و من می دانم چطوری باید زنده نگهش دارم و تحویل خانواده اش 
بدهم، اما دارو نیست. دوپامین و دوبوتامین که از داروهای خیلی مهم در بیماران 

نارس و بیمارانی است که در شوك به سر می برند، نایاب است و نیست.
این پزشــک درباره کمبود تجهیزات پزشــکی می گوید: پوار یك وسیله  حیاتی 
اســت که زمانی که نوزاد به دنیا می آید، ترشــحات دهن و بینــی نوزاد را از مایع 
امنیوتیــك پــاك می کند. چون نــوزاد خــودش نمی تواند این ترشــحات را مانند 
بزرگســالان تخلیه کند، پزشکان این ترشــحات را با دستگاه تخلیه می کنند که اگر 
این ترشــحات تخلیه نشود، نوزاد به بیماری دسترس تنفسی دچار می شود و آمار 
این بیماری ها بالا می رود. اگر ترشــحات تخلیه نشــود، ممکن اســت نوزاد نتواند 
خوب نفس بکشــد و در ســاعت اول مجبور به بستری شــویم. این قدر جنس این 
پوارهای جدیدی که وارد کرده اند، بد اســت که مــن نمی توانم احیای اولیه نوزاد 

را انجام بدهم.
 می گویم هر جای کشور توانستی این دارو را پیدا کن

دکتر مصطفایی در ادامه می گوید: ما فراوان و به وفور کمبود دارو را داریم؛ مثلا 
داروی ضد انگل مثل مبندازول را می نویســم و نسخه را به دست مریض می دهم 
و می گویم هر جای کشــور توانستی پیدا کن تا انگل ها کشته شوند یا مثلا مریض با 
مســمومیت با متادون می آید و باید ســریع به او آمپول نالوکسان تزریق کنیم ولی 
نداریــم. تازه اگــر پیدا هم بکنند، باید به قیمت گــزاف دارو را بخرند. من می دانم 

درمان چیست، اما دارو ندارم.
اســپری های تنفســی برای بیماران تنفســی چه اســپری های تنفســی و چه 
استنشــاقی نیســت. ســرم نمکی برای بیمارانی که اسهال و اســتفراغ می گیرند، 
نداریم. وضعیت در تهران بهتر اســت. در شهرهای دیگر مردم نجیب تر هستند و 

سروصدا هم نمی کنند. وضعیت رسما فاجعه است.
 بیمار تشنج هم بکند، بدون قرارداد دارو نمی دهند

دکتــر رزا مصطفایی دربــاره تخلفات برخــی از داروخانه هــا می گوید: اینکه 
گاهی پیش می آید که من برای بیمار نســخه می نویســم، ولی بیمار برمی گردد و 
می گوید داروخانه مبلغ دارو را از من گرفته و مبلغ دارو را با بیمه حســاب نکرده 
و آزاد حســاب کرده است یا می گوید داروخانه گفته دکتر شما دارو را درست ثبت 
نکرده یا کد آن را اشــتباه زده اســت. آن موقع است که گوشی را برمی دارم و یک 
دعوای درســت و حسابی با مســئول آن داروخانه می کنم. یک سری از داروسازها 
فقط با پزشــکانی که بیمار را به داروخانه خودشان می فرستند، قرارداد می بندند 
و اگر پزشــکی باشــی که با این دســته از داروخانه ها قرارداد نبسته باشی و بیمار 
را بــه داروخانه آنها بفرســتی، حتی اگر بیمار جلوی آنها تشــنج هم بکند، حتی 
اگر دارویی را که بیمار نیاز داشــته باشــد، موجود داشــته باشــند هم چون با این 
پزشــکان قــرارداد ندارنــد، دارو را به بیمــار نمی دهند. نســخه را آزاد می دهند 
و می گوینــد دکتــر ثبــت الکترونیک نکرده اســت یا نــت نداریــم؛ در صورتی که 

چنین چیزی نیست.
این پزشــک متخصص درباره کلاهبرداری هایی که بر سر واکسن گارداسیل رخ 
می دهد، می گوید: من می دانم قیمت واکســن گارداسیل چهار ظرفیتی آمریکایی 
یك میلیون و ۸۰۰ هزار تومان اســت؛ اما تهران دیدم عزیزان دانه ای سه میلیون از 
مردم می گیرند و به اســم تزریق واکســن مردم را سرکیسه می کنند. این واکسن را 
بعضی از پزشــکان می خرند و داخل مطب ها تزریــق می کنند. هرکس هر چقدر 
توانست ســر مردم را کلاه می گذارد. واقعا جای تأســف دارد، ولی از جیب مردم 
عادی که دارند به ســختی پول درمی آورند و با ســیلی صورت خودشــان را سرخ 

می کنند، این طور کلاهبرداری  کردن روا نیست.

شــرق: شهردار تهران ســومین نشســت خبری خود را در کنار 
پروژه بزرگراهی شــهید بروجردی برگزار کرد. در کنار شــهردار 
تهران هادی حق بین، سرپرســت تازه معاونت فنی و عمرانی و 
عباس شعبانی، معاون ســابق که به تازگی از معاونت عمرانی 
به معاونت امور مناطق رفته، حضور داشتند. علیرضا زاکانی از 
بازگشت روزشمارها به پروژه های عمرانی بعد از دهه اول محرم 
خبر داد و مشــکل تأخیر در تکمیل پروژه ساختمان بلدیه را هم 
تجهیزات عنوان کرد. شهردار تهران باز هم موضوع هتل سازی 
در برخی از بوستان های جنگلی را مطرح کرد و از پارک جنگلی 
شیان به عنوان یکی از بوستان هایی که مجوز ساخت هتل دارد، 
نام بــرد. زاکانی قول داد در نشســت خبــری تخصصی حوزه 
خدمات شــهری، خبرنگاران از تمام بوســتان های جنگلی که 
قرار اســت در آن هتل ساخته شود، بازدید کنند. به گفته زاکانی 
هتل ها هم شــامل هتل های واقع در بوستان های جنگلی است 
و هم شــامل غیر از آن. در هشت نقطه بوســتان های جنگلی 
مجوزهایی بــرای ارائه خدمات گردشــگری دریافت کردیم که 
تنها در یک نقطه و مجموعه شــیان این اقدام انجام شده و در 
هفت نقطه دیگر اتفاقی نیفتاده اســت. شــهردار تهران با بیان 
اینکــه اطراف برج میلاد و دیگــر مجموعه ها مانند باغ ایرانیان 
قابلیت هتل ســازی وجود دارد، گفت: دیگر بوســتان ها نیز در 
نشســت های تخصصی با جزئیات مطرح خواهد شد. او درباره 
ســرانجام پروژه تندگویان هم گفت: بازدیدهایی انجام شــده و 
معارضین رفع شده تا کار تحویل داده شود و تلاش می کنیم به 

کار شتاب بیشتری بدهیم.
 رصد زمانی پروژه های عمرانی

بعد از گذشــت حدود یک سال شــهردار تهران سرانجام به 
خواست برخی از اعضای شورای شهر درباره بازگشت تابلوهای 
روزشــمار به پروژه هــای عمرانی تن داد و در نشســت خبری 
خود بــا موضوع فنی و عمرانی اعلام کرد ایــن تابلو ها در کنار 
پروژه های عمرانی نصب می شوند. منتقدان روزشمار پروژه های 
عمرانی معتقد بودند روزشمار باعث شتاب در عملیات عمرانی 

و کاهش کیفیت فعالیت عمرانی به دلیل این شتاب می شود.
ســیدجعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران و 
حمل ونقل شورای شهر تهران، درباره این روزشمارها گفته بود:  
این روزشــمارها این الزام را برای مدیران شهری ایجاد می کنند 
که به تعهدات شــان پایبند باشند. اینکه پروژه ها چه زمانی باید 

به اتمام برســد، بر اساس کار کارشناســی مشخص می شود و 
مجریان پروژه آن را مشــخص می کنند و هر پروژه زمان منطقی 
برای انجام دارد. حتی اگر به هر دلیلی کار محقق نشود، مردم 
باید بدانند مدیریت شهری همه تلاشش را کرد؛ اما بنا بر دلایلی 
کار بــه تأخیــر افتاد. این خیلی بهتر از آن اســت که ما پروژه را 
شــروع کنیم و مردم ندانند این پروژه چه زمانی قرار است تمام 
شــود و چه زمان قرار اســت از خاک، گِل، صدا، تجهیز کارگاه و 
موانع فیزیکی و بصری که در ســطح شــهر هست، رهایی پیدا 
کنند. وقتی ما این تابلوهای روزشــمار را نصب کنیم، مشارکت 
مردم بیشــتر می شــود، مردم قدردان زحمات مدیریت شهری 
خواهند بود و می دانند که دارد زحمت می کشــد و کار می کند. 
او درباره اینکه ممکن اســت حاشــیه هایی که در گذشته برای 
مدیریت شهری ایجاد شد تکرار شود، برای مثال با خاموش شدن 
یک روزه تابلــوی تونل توحید اعتراض زیــادی متوجه مدیریت 
شهری می شــد، توضیح داد:  پروژه هایی در این شهر بود که ۱۰ 
ســال رها شــده بود و کســی برای تکمیل کردن این پروژه ها به 
آن توجهی نداشــت. وقتی روزشمار را می گذارند، ممکن است 
پروژه ای که ۱۰ سال خوابیده، ۱۰ روز هم روزشمار با پروژه انطباق 
نداشــته باشد یا صد روز هم اختلاف داشــته باشد، ولی به هر 
شکل مدیر می فهمد که باید پاسخ گو باشد. مردم می بینند وقتی 
ما می گوییم شفافیت، وقتی می گوییم باید در اتاق شیشه ای کار 
کنیــم و مردم ما را لحظه به لحظه رصد کنند، این باید مصداق 

داشته باشد.
 تجهیزات؛ مشکل بلدیه

در نشســت خبری روز گذشته، شــهردار تهران درباره پروژه 
بلدیه هم گفت: مشــکل این پروژه تجهیزات است که معاونت 
عمرانی در حال انجام کار اســت. ســاختمان بلدیه که به نظر 
می رســید اواخر سال گذشــته به اتمام برســد، مدتی است به 
نظر می رســد فعالیت ها در آن متوقف شــده اســت. برخی از 
اعضای شورای شهر تهران به شهرداری تهران درباره این پروژه 
تذکر داده اند. مدتــی پیش علیرضا نادعلی درباره ســاختمان 
بلدیه گفته بود:   در این دو ســالی که گذشــت، باید این پروژه به 
پیشرفت هایی می رسید . سال گذشــته به همراه معاون عمران 
شهرداری تهران بازدیدی از این پروژه داشتیم؛ حجم باقی مانده 
از پروژه بسیار اندک بود و می توان گفت پروژه در حال پایان کار 
بــود. این پروژه زودتر باید تعیین تکلیف شــود. این بنا تالارهای 

مختلفــی دارد؛ ازجمله تالار اجتماعــات و... . هرگونه کاربری 
که برای این بنا تعریف می شــود، جنس آن باید فرهنگی باشد . 
ویژگی هایی که در ســاختمان دیده شــده، برگزاری رویدادهای 
فرهنگی و... است . البته پلازایی که مقابل ساختمان بلدیه قرار 
دارد، ویژه همین کاربری ها  ایجاد شده  و خوشبختانه شهرداری 
منطقــه ۱۲ میدان را از حالت فریز شــده بیرون آورده و مقداری 
به آن رســیدگی شده است؛ هرچند این پلازا باید پهنایش بیشتر 
شــود . پلازای این میدان برای برگــزاری رویدادهای فرهنگی از 
همین حالا قابل اســتفاده اســت و ما هم در شورا باید مطالبه 
کنیم که زودتر به نتیجه برسد . از مسئولان حوزه دعوت کنیم تا 
در شورای شــهر درباره این پروژه گزارش ارائه دهند؛ همچنین 
شنیده ام که قرار اســت مرکز ارتباطات در این ساختمان مستقر 
شــود و در صورتی که این تصمیم نهایی شــود، محل اتفاقات و 

رویدادهای فرهنگی است .
مدتی پیش نیز ســخنگوی شهردار تهران در نشستی خبری 
درباره ساختمان بلدیه به رسانه ها گفته بود :  تکلیف ساختمان 
بلدیه مشــخص اســت و ان شــاءاالله این ســاختمان با همان 
هدف گذاری اولیه در درجه اول تبدیل به موزه شهرداری تهران 
و یک فضای کاملا تعاملی میان شــهروندان و مدیریت شهری 
خواهد شد. قرار است این ســاختمان محل برگزاری برنامه ها، 
نمایشگاه ها، ارائه دستاورد های حوزه شهری و محل دیپلماسی 
عمومی شــهر تهران باشــد. امیدواریم فاز اول بلدیه در ســال 
جاری افتتاح شــود. تخصیــص اعتبار نیز برای این ســاختمان 
صورت گرفته اســت و معاونت فنی و عمران در کنار پیمانکار 
در حال پیشــبرد این پروژه هســتند. بنای ما این اســت که هیچ 
پروژه ناتمامی در شــهر باقــی نماند. بخش درخــور توجهی 
از رویداد های امید و افتخار ســال گذشــته بر به پایان رساندن 
پروژه های ناتمام تأکید داشــت که تــلاش کردیم پرونده بخش 
درخور توجهی از پروژه های ناتمــام را ببندیم. درباره بلدیه نیز 
این موضوع صدق می کند. این ســاختمان نیاز شــهر اســت و 
باید این ظرفیت را فعال کنیم. امیدواریم فاز اول بلدیه امســال 

راه اندازی شود.
محمد آخوندی، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
شــهر تهران نیز درجریان طرح رصد ۲ درباره ساختمان میدان 
امــام خمینی (ســاختمان معروف بــه بلدیه) گفتــه بود: کار 
ســاختمانی با وجــود هزینه های زیادی که انجام شــده، هنوز 

نیمه کاره اســت و لازم اســت کــه تکمیل شــود؛ چرا که برای 
این ســاختمان (ســاختمان معروف به بلدیــه) کاربری موزه و 
فضای فرهنگی پیش بینی شــده اســت و هر چقدر سریع تر این 
پروژه تکمیل شود، به افزایش ســرانه ها کمک می کند. مهدی 
پیرهادی، رئیس کمیســیون ســلامت شورای شــهر تهران هم 
پیش تر در تذکری به وضعیت ســاختمان بلدیه در میدان امام 
خمینی اشــاره کرده و گفته بود: این ساختمان سال هاست که 
نیمه کاره رها شده و هیچ استفاده ای از آن نمی شود. قرار است 
کاربری این ســاختمان چه باشــد؟ چرا بعد از گذشت دو سال 

ساختمان بلدیه در این وضعیت دیده می شود؟
این عضو شورای شهر تهران به معاونت عمرانی شهرداری 
تهــران تذکر داده بود که برای تعیین تکلیف این ســاختمان در 

میدان امام اقدام کنند.
 میراث ۲۰ هزار میلیاردی پروژه های نیمه تمام

در نشســت خبری روز گذشــته شــهردار تهران به موضوع 
پروژه های نیمه تمام در شــهر هــم پرداخت. او با بیان اینکه در 
مدتی که در شهرداری هستیم، میراث دار ۲۰ هزار میلیارد تومان 
پروژه نیمه تمام در حوزه فنی و عمرانی بودیم، یادآور شــد: ما 
۱۰ هــزار میلیارد تومــان را تکمیل و افتتاح کردیــم و علاوه بر 
۱۰ هــزار میلیــارد تومــان باقی مانــده پروژه هــای جدیدی را 
نیــز آغاز کرده ایــم. ما امروز در شــهر تهران چهــار مجموعه 
بزرگ مقیاس شــامل یــک آزادراه، دو بزرگــراه و چهار کیلومتر 
مســیر کنــار بزرگراه هــا را دنبــال می کنیــم. آزادراه شــهید 
شوشــتری بیــش از ۱۶ کیلومتر اســت که قطعــه اولش ۹.۲ 
کیلومتر بوده و در حال ســاخت اســت که امیدواریم امســال

به بهره برداری برسد.
زاکانی ادامه داد: بزرگراه بعدی شهید بروجردی است که از 
ســال ۸۹ شروع شــده و دارای دو فاز است که فاز اول و عمده 
آن امســال افتتاح می شــود که با حدود ۶۰ درصد پیشرفت آن 
را تحویــل گرفتیم و در این مدت اقدامات طوری دنبال شــد که 
افتتــاح آن را پیش رو خواهیم داشــت. پروژه بعدی کندروهای 
بزرگراه آزادگان به طول چهار کیلومتر است که در دست اقدام 
اســت. دیگر پروژه ای که درباره کارکردهای طراحی شــده برای 
شــهر قرار دارد، اصلاح ۹۸ تقاطع اســت که ۷۳۰ کیلومتر راه 
مردم را نزدیک می کند و حدود یک میلیون لیتر مصرف بنزین را 
کاهش می دهد و کاهش آلودگی هوا و ارائه خدمت بیشــتر به 
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مردم را به دنبال دارد. این اصلاح ها ناظر بر بزرگراه هایی است 
که هم اکنون اســتفاده می شود؛ اما دسترســی ها و تقاطع های 
آن اصلاح نشــده و این کار باعث می شــود کــه ۷۳۰ کیلومتر 
راه مــردم نزدیــک و در واقع ۷۹۳ کیلومتر را بــه ۵۳ کیلومتر 

تبدیل می کند.
شــهردار تهران اضافه کرد: سال گذشــته ۱۱ تقاطع کامل و 
۸۶ کیلومتــر راه مــردم نزدیک شــد. امســال ۲۳ مــورد دیگر 
هدف گذاری شــده که ۱۸ مورد آن را تحویــل می دهیم و ۱۸۶ 
کیلومتــر دیگر از راه مردم نزدیک خواهد شــد. پنج مورد دیگر 
نیز چون معارض دارد، وعده آن را برای امســال نمی دهیم. این 
اصلاح تقاطع ها نیز ایجاد اســت و پل و رمپ و لوپ را احداث 
می کنیم و مثلا مربوط به ساخت یک دور برگردان نیست. زاکانی 
گفــت: موضوع بعدی پروژه تونل شــهید متوســلیان به طول 
۹.۸ کیلومتر اســت کــه از انتهای بزرگراه شــهید صیاد قبل از 
میدان ســپاه تا آزادگان ادامه دارد و امکانــی را فراهم می کند 
که این ۹.۸ کیلومتر، میانه شــهر را نجات می دهد و حدود ۲۵ 
تا ۳۰ همت نیز برآورد هزینه آن اســت که گشایش بزرگی برای 
تهران خواهد شــد. این پروژه در شــورای ترافیک مطرح شد و 
بزرگ تریــن مطلوبیت برای تهــران در این پــروژه خواهد بود. 
زاکانــی با بیان اینکه این آزادراه جاده امــام رضا(ع) از بزرگراه 
شهید رســتگار را به بزرگراه یاسینی متصل می کند، خاطرنشان 
کــرد: ۵.۵ درصــد ترافیک شــرق تهران و ۱.۵ درصــد ترافیک 
کل شــهر با این طرح کاهش خواهد یافت. بــال غربی بزرگراه 
یادگار امام(ره) که تعطیل شــده بود، بــا تفاهم با وزارت دفاع 
و ارتش انجام شــد؛ به طوری که پادگان جی مورد تفاهم قرار 
گرفــت و امیدواریم بتوانیم تا میدان فتــح و پس از آن پروژه را 

ادامه دهیم.
در این نشست که در کنار بزرگراه بروجردی برگزار شده بود، 
یادی هم از خاک ریختن روی پروژه شهید بروجردی شد. شهردار 
تهران در این زمینه گفت: این پروژه کنار میدان فتح بود که زمان 
دوره چهارم کارهای اولیه آن انجام شــد و در دوره پنجم روی 
آن خاک ریختند که ما مجبور شــدیم خاک آن را برداریم. چون 
پروژه را مسکوت گذاشته بودند، روی پل های پروژه خاک ریخته 
بودنــد و آن را پــر کرده بودند تا تبدیل به فضای ســبز کنند. ما 
خاک را برداشتیم تا پروژه را ادامه دهیم و تفاهم با معارضین را 
انجام دادیم. هم اکنون نیز در محل تحویل شده باید ۳۷۰ شمع 

احداث شود که ۳۵۰ مورد آن را انجام دادیم.
شــهردار تهران با بیــان اینکه روی کل پل در پروژه شــهید 
بروجردی خاک ریخته شــده بود، گفت: تهران فضای ســبز کم 
داشــت و علاقه داشتند که فضای ســبز ایجاد کنند. این پروژه 
وســط یک پروژه دیگــر بود و امید نداشــتند که پــروژه یادگار 
امــام(ره) ادامه پیدا کنــد؛ به  همین  دلیل هم ایــن کار خطا را 

انجام دادند و باعث مزاحمت برای این دوره شدند.


